

**919 (XIII). Petition from Mr. Max-Légrand
Evehe (T/PET.5/145)**

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Max-Légrand Evehe concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/145, T/OBS.5/9, T/L.412),

1. *Notes* that the magistrate who conducted a preliminary investigation into the incident was unable to determine whether the petitioner, or the European who had accosted his wife, was the first to commit assault, but that he informed the petitioner that it was open to him to institute a civil suit against the other party;

2. *Draws the attention* of the petitioner to the statement of the special representative that as a result of the intervention of the Administration the contract of the person complained of by the petitioner had not been renewed and that therefore he had not returned to the Trust Territory.

*519th meeting,
18 March 1954.*

**920 (XIII). Petition from representatives of the
Syndicat unique des cheminots (T/PET.5/
147)**

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from representatives of the Syndicat unique des cheminots concerning the Cameroons under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/147, T/OBS.5/9, TL.413),

1. *Draws the attention* of the Administering Authority to the complaints made by the petitioners of the tense situation among the railroad workers of the Cameroons, of racial discrimination, of oppression and exploitation of the workers as well as of difficulties involved in the transfer of the railroads from administrative control to autonomous management.

2. *Notes* the statement of the Administering Authority that:

(a) There is no discrimination against the African staff;

(b) The Administration is anxious to see more Cameroonians enter the technical professions and all posts are open to them once they have acquired the necessary vocational skill;

(c) To improve the general and vocational qualifications of railway workers, the Administration holds various courses as well as competitions and examinations for promotion;

3. *Recommends* to the Administering Authority that it continue negotiations with representatives of the Syndicat unique des cheminots with a view to implementing measures which will improve the general conditions of the indigenous railroad workers.

*519th meeting,
18 March 1954.*

**919 (XIII). Pétition de M. Max-Légrand Evehe
(T/PET.5/145)**

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Max-Légrand Evehe concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.5/145, T/OBS.5/9, T/L.412),

1. *Constate* que le magistrat qui a mené l'enquête préliminaire sur l'incident n'a pas été en mesure d'indiquer qui, du pétitionnaire ou de l'Européen ayant abordé la femme du pétitionnaire, s'était le premier livré à des voies de fait, mais qu'il avait fait savoir au pétitionnaire qu'il lui appartenait de poursuivre l'autre intéressé en se constituant partie civile;

2. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur la déclaration du représentant spécial, selon laquelle, à la suite de l'intervention de l'Administration, le contrat de la personne dont le pétitionnaire s'est plaint n'a pas été renouvelé et que, par conséquent, elle n'est pas revenue dans le Territoire sous tutelle.

*519ème séance,
le 18 mars 1954.*

**920 (XIII). Pétition de représentants du Syndicat
unique des cheminots (T/PET.5/147)**

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de représentants du Syndicat unique des cheminots concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question (T/PET.5/147, T/OBS.5/9, T/L.413),

1. *Attire l'attention* de l'Autorité administrante sur les plaintes des pétitionnaires concernant la situation difficile des cheminots du Cameroun, les mesures discriminatoires fondées sur la race, l'oppression et l'exploitation des cheminots, ainsi que les difficultés entraînées par la transformation du régime de gestion directe en régie;

2. *Prend acte* des observations de l'Autorité administrante qui affirme:

a) Qu'aucune discrimination n'est faite à l'encontre du personnel africain;

b) Que l'Administration souhaite voir les Camerounais s'orienter davantage vers les carrières techniques et que ces derniers peuvent, s'ils ont l'aptitude professionnelle requise, accéder à tous les emplois;

c) Que, pour élever le niveau d'instruction — générale et professionnelle — des cheminots, l'Administration organise divers cours, ainsi que des examens et des concours pour l'avancement;

3. *Recommande* à l'Autorité administrante de poursuivre les négociations avec des représentants du Syndicat unique des cheminots en vue de la mise en vigueur de mesures pour améliorer le sort des cheminots autochtones.

*519ème séance,
le 18 mars 1954.*